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آقاي دكتر نگاهداري! اگر اجازه دهيد سؤالم را 
با صحبت حضرت آقا شروع كنم كه در ديدار 
با نمايندگان مجلس فرمودند »گزارش هايي 
كه از مركز پژوهش ها به ما مي رس�د چندان 
دلگرم كننده نيست« تعبير و تفسير شما از 

اين صحبت رهبري چيست؟ 
 اين دي��دار در ماه هاي اولي كه م��ن در مركز پژوهش ها 
حضور پيدا كرده بودم برگزار ش��د و افراد مختلف تعابير 
و تفاسير متفاوتي از اين جمله رهبري داشتند. عده اي با 
توجه به دوره كوتاه چهار،پنج ماهه اي كه ما در مركز حضور 
پيدا كرده بوديم، صحبت را به دوره هاي گذش��ته مركز 
نس��بت مي دادند و عده اي هم معتقد بودند اين صحبت 
ناظر به دوراني اس��ت كه بنده در مركز حضور داشتم. اما 
ديدگاه من اين بود كه به هر حال يك انتقادي از س��وي 
رهبري به عملكرد مركز پژوهش ها مطرح شده است. به 
همين دليل هم سازمان مركز پژوهش ها را مخاطب به اين 
صحبت رهبري  دانستيم و پيگيري كرديم تا اين دغدغه 

رهبري را رفع كنيم. 
 با عنايت به تأكيد رهب��ري بر تقويت بنيه كارشناس��ي 
مركز پژوهش ها، ما چند اقدام را در دستور كار قرار داديم. 
برنامه ريزي ما براي افزايش بنيه كارشناسي مركز، روز آمد 
كردن روش پژوهش ها بود. مرك��ز پژوهش ها تا اين دوره 
بيشتر بر مبناي تحقيق و توس��عه مبتني بر پژوهشگران 
درون مركز كار مي كرد اما م��ا در كنار حفظ اين ظرفيت 
رويكرد ن��وآوري باز را ه��م به رويكرد كارشناس��ي مركز 
اضافه كرديم ت��ا دروازه مركز را بيش از گذش��ته به روي 
پژوهشكده ها و مراكز علمي بيروني بازكنيم. در اين راستا 
مركز نوآوري و خانه خلاق مركز پژوهش ها با انديشكده هاي 
بيروني كار مي كند كه با راه اندازي انديشكده هاي حكمراني 
و مراكز قانونگذاري استاني پيگيري ش��د تا ما بتوانيم از 
نخبگان استان ها و پژوهشگران استان ها استفاده بهتري 
كنيم. از س��وي ديگر هيچ گاه در مرك��ز پژوهش ها نيرو 
با فراخوان عمومي جذب نمي ش��د اما ما ب��راي اولين بار 
براي اس��تفاده حداكثري از ظرفيت نخبگان كش��ور به 
منظور تأمين نيروي كارشناسي مركز با فراخوان عمومي 
كارشناس��ان را جذب كرديم كه اين در راس��تاي عدالت 
هم است و فرصت برابر براي پژوهشگران فراهم مي كند. 
۵هزار نفر از پژوهش��گران در اين فراخوان شركت كردند 
كه در نهايت با بررسي سوابق،  مصاحبه هاي حضوري، كار 
آزمايشي و تهيه گزارش هاي تخصصي ۲۰۲ نفر انتخاب 
ش��دند و در حال حاضر كارهاي پژوهش��ي مركز را انجام 
مي دهند. راهكار دوم ما تغيير روش شناسي كارمان بود.  
پروژه اي انجام شد تحت عنوان »نقشه جامع پوياشناسي 
ابر چالش هاي حكمراني كشور« و نزديك هزار و۶۷ متغير 
استراتژيك دخيل در حكمراني در ۳۷ پلتفرم شناسايي 

شد. يعني ۳۷ ابر چالش كشور را شناسايي كرديم. 
ش��بكه روابط علي معلولي و متغيرهاي دخيل در اين ابر 
چالش ها را هم شناس��ايي كرديم. نقش��ه جامع پويايي 
شناسي و شبكه روابط علي معلولي آنها از سوی نرم افزارهاي 
شبيه سازي ترسيم شد. الان امكان شبيه سازي قانونگذاري 
و سياستگذاري در همه چالش هاي كشور امكانپذير است. 
يكي ديگر از اصول شبكه روابط نقشه جامع پوياشناسي 
تغيير در طرز تفكر پژوهش ها بوده است و از تفكر خطي به 
تفكر چرخه اي رسيده ايم و سطح كار كارشناسي مركز را 
افزايش داده است. هر كدام از وزارتخانه ها و كميسيون ها 
بخواهند مي توانيم خدمات كارشناسي را در اختيارشان 

قرار دهيم. 
ش�ما بازوي كارشناسي مجلس هس�تيد. با 
عناي�ت ب�ه آنچ�ه اش�اره داش�تيد چق�در 
كميسيون هاي مجلس در ارائه طرح هايشان 
از شما مش�ورت مي گيرند و دولت هم چقدر 
براي ارائه لوايحش از ظرفيت كارشناسي مركز 

پژوهش ها استفاده مي كند؟
 مركز پژوهش ها طبق اساسنامه صرفاً وظيفه پشتيباني 
تخصصي از مجلس را بر عه��ده ندارد و موظ��ف به ارائه 
مشورت به قواي سه گانه اس��ت. خدماتي كه ما به دولت 
مي دهيم كمتر از مجلس نيست. سال گذشته طبق نامه 
رسمي، ۵۴۷ بس��ته نظارتي به مجلس پيشنهاد داده ايم 
و ۵۲۷ بس��ته عملياتي مس��تخرج از گزارش هاي مركز 
پژوهش ها به دولت پيشنهاد ش��ده است. يعني تقريباً به 
شكل برابر به دولت و مجلس ارائه خدمات داشته ايم. دولت 
هم از بسته هاي پيش��نهادي ما كه در حوزه هاي مختلف 
اداره كش��ور در اختيار ش مي گذاريم استقبال مي كند. 
ما هم سعي كرديم در اداره كش��ور چه در بعد نظارتي و 
چه عملياتي، حداكثري نقش آفريننده داش��ته باشيم. 
مجموعه اين فعاليت ها باعث شد مركز پژوهش ها در اين 

دوره محصولاتش دو،سه برابر افزايش پيدا كند. 
به طور نمون��ه در دوره هاي گذش��ته در يك س��ال، ۳۳ 
پيش نويس قانون آماده مي ش��د، در اي��ن دوره به ۱۱۶ 
پيش نويس رس��يد، يعني توليد پيش نويس هاي قانوني 

مورد نياز كميسيون ها افزايش يافت. 
آيا برآوردي وجود دارد كه چق�در از اينها به 

تصويب رسيده است؟
ب��رآوردي از اينكه چق��در به تصويب رس��يده نداريم اما 

گزارش هاي نظارتي ما هم رشد دو برابري داشتند. 
يعني با همين افزايش شبكه پژوهشگراني كه 

از بيرون همكاري داشته اند؟
هم اين و ه��م با زحمت خود بچه هاي مرك��ز به اين نتيجه 
رس��يده ايم. ما يك برنامه ريزي داش��تيم و برنامه سالانه با 
نظارت و پايش ه��اي فصلي انج��ام داديم. به ط��ور نمونه 
۷۲۱ اقدام در ۱۴۰۱. اين چش��م انداز به طور فصلي پايش 
مي شود و اين مسئله باعث شده است دفاتر فعاليت هايشان 
را تقويت كنند. علاوه بر اين پاس��خ دهي به درخواست هاي 
كارشناسي نمايندگان از ۲۹ به ۷۵ رسيد. ۲۵ درصدي هم 
كه نمي توانستيم پاس��خ دهيم به اين دليل بود كه نيازمند 

اطلاعاتي بوديم كه در دس��تگاه هاي دولتي ب��ود و با وجود 
مكاتبه در اختيار مركز قرار داده نمي شد. سومين كاري كه 
پيش گرفتيم تبديل شدن از كارگزار پيرو به كارفرماي پيشرو 
بود، يعني به صورت پيشدستانه با تحليل هاي رو به آينده براي 
نظام حكمراني كشور تصميم سازي كنيم نه اينكه منتظر 

باشيم طرح و لايحه اي بيايد و ما نظر كارشناسي بدهيم. 
مصداقي بخواهيد بگوييد اين تبديل ش�دن 
از كارگ�زار پي�رو ب�ه كارفرماي پيش�رو چه 

خروجي اي داشت؟
 نمونه اين روند در برنامه هفتم توس��عه اتف��اق افتاد و ما 
يك سال و چهار ماه قبل از اينكه دولت برنامه پيشنهادي 
خود را براي برنامه هفتم توسعه دهد، برنامه پيشنهادي 
مركز پژوهش ها را با جزئيات كام��ل ارائه كرديم و حتي 
احكام مواد قانوني را هم نوش��تيم و اين بسته كامل را در 
تير ماه ۱۴۰۱ در اختيار مجمع تشخيص مصلحت نظام 
قرار داديم. همچنين من شخصاً آن را در اختيار شخص 
رئيس جمهور قرار دادم. منتشر هم نكرديم تا دولت بتواند 

بهتر از آن استفاده كند. 
چقدر از اين متن پيشنهادي شما در متن دولت 
براي لايحه هفتم توسعه استفاده شده است؟

بالاخره اين طرح در اختيار سازمان برنامه، بودجه و مجمع 
تشخيص مصلحت نظام قرار گرفت و خودم در مركز حضور 
پيدا كرده و از پيش��نهادات مركز پژوهش ها براي برنامه 
هفتم دفاع كردم اما بخشي از اين طرح بسته پيشنهادي 

استفاده شد و بخش ديگر استفاده نشد. 
درصد استفاده از اين بسته پيشنهادي بسيار 

مهم است؟ 

حقيقت ما درصد آن را برآورد نكرديم. 
تغييراتي ك�ه در حال حاضر در كميس�يون 
تلفي�ق روي قان�ون برنامه هفتم توس�عه در 
حال اعمال اس�ت چقدر با پيشنهادات مركز 
همخواني دارد و در سياست ها و فرآيندي كه 

در كميسيون دنبال مي شود مؤثر است؟
 مركز در كميسيون تلفيق كرسي هاي خودش را دارد و در 
همه جلسات كارشناسي كميته هاي بيست وهشت گانه 
كميس��يون تلفيق مركز پژوهش ها حضور دارد و در يك 
ارتباط نزديك با نمايندگان محت��رم مؤثر نقش آفريني 
مي كند. همچنين ما در جلساتي كه رئيس محترم مجلس 
براي كميسيون تلفيق هر روز برگزار مي كند  حضور داريم 
و مركز نظرات كارشناسي خود را مطرح مي كند اما بالاخره 

انتخاب نهايي با نمايندگان است. 
اگر بخواهم مصداقي تر از شما سؤال بپرسم، 
گاه�ي در مجل�س ب�ا لايحه ه�ا و طرح هاي 
حساس�ي مانند همين لايحه حجاب و عفاف 
مواجهيم كه اخيراً با تصويب نمايندگان قرار 
شد طبق اصل ۸۵ قانون اساسي در كميسيون 
قضايي و حقوقي بررس�ي ش�ود. اي�ن ماجرا 
يكسري سؤال ها، ابهامات و انتقاداتی در پي 
داشت. آيا مركز پژوهش ها در چنين مواردي 
هم ورود پيدا مي كند و نظر كارشناسي اش را به 

مجلس و كميسيون ها ارائه مي دهد؟
 يكس��ري از تصميمات مانند همين مس��ئله اصل ۸۵ از 
تصميمات مجلس است و بحث كارشناسي نيست بلكه 

بحث  مديريتي است. 

 شما گزارش های كارشناسي منتشر مي كنيد؛ 
گزارش هايي ك�ه برخي اميدآفرين اس�ت و 
بخش�ی ديگر بر مبن�اي واقعيت ه�ا و گاهي 
هش�دارآميز. همچنان ك�ه لازم اس�ت بين 
اميدآفريني و اعتماد اجتماعي توازني برقرار 
شود. ش�ما يكس�ري مخاطب عام داريد كه 
مردم هس�تند و يكس�ري مخاطب خاص كه 
در دس�تگاه ها حضور دارند و بايد تصميمات 
مديريتي بگيرند. چه بخش�ي از گزارش های 
شما بحث اميدآفريني را در خود لحاظ می كند 
و ب�راي اعتمادس�ازي اجتماع�ي در س�طح 

گسترده تر چه برنامه اي داريد؟
 يكي از كارهاي انجام ش��ده در مركز پژوهش ها، تدوين 
منشور ايران آينده است. دشمن به طور ويژه تلاش مي كند 
ايران را بي آينده نش��ان دهد و زمين��ه مهاجرت و خروج 

نخبگان را از كشور فراهم آورد. 
ما تمركز كرديم و يك گروه آين��ده پژوهي و رويدادهاي 
نوآيند يك و دو را در سراسر كشور برگزار كرديم و به تمام 
رؤساي دانشگاه ها نامه نوشتيم و محورهاي ايران آينده را 
براي آنها تبيين كرديم تا براي اميدآفريني نشست هايي 
را در دانشگاه ها بگذارند. همچنين منشور ايران آينده را 
در هفت،هش��ت محور اصلي تدوين كرديم و در اختيار 
مسئولان قرار داديم. با دانشگاه ها هم در ارتباط هستيم تا 
گفت وگوي اجتماعي در خصوص مسئله ايران آينده شكل 

دهيم و اعلام آمادگي كرديم. 
 نس�بت اين منش�ور اي�ران آينده ب�ا الگوي 

ايراني- اسلامي پيشرفت چيست؟

ما بحث را مق��داري كوتاه مدت تر مي بيني��م. گروه هاي 
مختلف آينده پژوهي كه براي تدوين اين س��ند به مركز 
دعوت كرده ايم تأكيدش��ان بر كوتاه مدت تر ديده شدن 
بازه ها ب��ود، چراكه تح��ولات در دنيا به س��رعت انجام  و 
مسائل نوپديد شكل مي گيرد. بحث اين بود كه ما روي ۱۰ 
سال تمركز كنيم. اينكه در ۱۰ سال آينده ايران چه چشم 

اندازي را مي توانيم ترسيم كنيم. 
مؤلفه هاي اين بي آيندگي كه اشاره داشتيد چه 

چيزهايي است؟
دشمن در درجه نخست در پي جدا كردن و فاصله انداختن 
بين مردم و حاكميت است. يعني كاهش سرمايه اجتماعي 
بين مردم و حاكميت و القاي فضاي بي اعتمادي نسبت به 
حاكميت. پس حكمراني مردم پايه باي��د در ايران آينده 
مورد توجه قرار گيرد تا اين رويكرد خنثي شود. يا القاي 
اينكه مديريت در جمهوري اسلامي علمي و دانش بنيان 
نيست و حكمراني كشور به علم، دانش و مديريت نخبگان 
كه بازيگران اصلي اين حوزه هستند هيچ توجهي ندارد. در 
واقع دشمن به نخبگان القا مي كند هيچ آينده اي در ايران 

براي شما وجود ندارد كه بخواهيد در كشور بمانيد. 
اين حكمراني دانش بنيان دقيقاً چيست و چه 
ساختارها و مؤلفه هايي دارد؟ يعني اگر مجلس 
آينده دانش بنيان باش�د با مجلس فعلي چه 

تفاوت هايي دارد؟
حكمراني علمي بس��يار پيچيده با متغيره��اي دروني و 
بيروني و پيچيدگي روابط هر كش��وري است. در نتيجه 
فهم چنين ش��رايطي و تحليل همه جانبه اين مسئله و 
هر تصميم گيري به عنوان يك سياس��ت پيچيده است و 
در نظر گرفتن همه مؤلفه ها براي تصميم گيري يك كار 
دانشي سنگين مي طلبد. اين كار مي طلبد افراد نخبه و با 
توانمندي هاي ذهني بالا بيايند تا بتوانند تحليل درستي 
از شرايط داخلي و خارجي كشور داشته باشند و تصميمات 
درست را در مقاطع مختلف قوانين و مديريت ها با ابتنا به 
روش هاي علمي و تخصصي و پرهيز از روش هاي غيرعلمي 
انجام دهن��د. اين اس��اس حكمراني دانش بنيان اس��ت 
كه همجنس حكمراني تخصص��ي و تصميم گيري هاي 
كارشناس��ي و توجه به نظرات كارشناس��ي و تخصصي 
است. يعني ما به كارآفرينان متخصص در بدنه حكمراني 
كشور براي س��پردن امور و كارها چه در قوه مقننه بهاي 
بيش��تري بدهيم.  اينجا تأكيد روي نيروي انساني است. 
يعني به كارآفرينان متخصص نس��بت به كارگزاراني كه 
شايد با نگاه سياسي تر انتخاب شوند بهاي بيشتري دهيم. 
رويكرد سياس��ي انتخاب نيرو مطمئناً ما را از حكمراني 
دانش بنيان دور و نخبگان راهبردي كش��ور را نسبت به 
اينكه مي توانند در اداره كشور كمك كنند نااميد مي كند. 
الان يك��ي از تأكيدات مقام معظم رهبري اين اس��ت كه 
نخبگان را براي مديريت هاي آينده كشور آماده كنيد، ولي 
نخبگان كشور به ويژه نخبگان راهبردي كه مي توانند در 
دغدغه عمومي و اجتماعي ايفاي نقش كنند، هنوز خيلي 
جدي گرفته نمي شوند. بايد عرصه را براي حضور نخبگان 
باز كنيم. اگر نخبگان در چرخه خدمت به كشور تعريف 
شوند، من بعيد مي دانم شرفشان اجازه دهد از كشور خارج 
شوند. اما ما خيلي وقت ها نخبگان را در چرخه خدمت به 
كش��ور تعريف نمي كنيم. در نتيجه آنها وقتي مي بينند 
نقشي براي آنها تعريف نشده اس��ت يا به خارج از كشور 
مهاجرت مي كنند يا اگر مهاجرت ه��م نكنند در داخل 
كشور منزوي مي شوند و نمي توانند نقش آفرين شوند. ما 
بايد اصلي ترين مأموريت مان اين باشد كه نخبگان كشور 
را به صورت حداكثري در چرخه خدمت به پيشرفت كشور 
تعريف و جاي گذاري كنيم. در چنين شرايطي من بعيد 
مي دانم شرف نخبگاني  هيچ نخبه اي كه علاقه مند به مردم 
و ميهنش است اجازه دهد ميهنش را ترك كند. اما اگر اين 

نقش را تعريف نكنيم نمي شود به آنها هم ايراد گرفت. 
آق�اي دكت�ر نگاه�داري! يك�ي از لايه هاي 
حضور نخب�گان در صحن مجلس اس�ت كه 
همان نمايندگي مجلس مي شود اما ظرفيت 
مح�دودي دارد و در نهايت م�ا 2۹۰ نماينده 
داريم. اگر همه اينها هم از نخبگان باشند باز 
بخشي از نخبگان از اين چرخه خارج مي شوند. 
طبيعتاً در خيلي از كشورها از طريق مجامع 
مشورتي كه البته در مجلس ما هم است بقيه 
نخبگان علمي كشور را به فرآيند قانونگذاري 
متصل مي كنند. مقداري از اين فرآيند بايد در 
مركز انجام شود و آنطور كه شما اشاره داشتيد 
بخشي از اين مسئله هم انجام شده است. چه 
كار مي ش�ود كرد كه مجموعه اي از استادان 
دانش�گاه و مجموع�ه اي از نخب�گان فكري 
كشور به خصوص در استان ها كه به پايتخت 
كمتر دسترس�ي دارند، طي فرآيندي در كار 
قانونگذاري سهيم باشند و نوعي جمع سپاري 
نخبگاني در حوزه قانونگ�ذاري اتفاق بيفتد. 
به نظر شما براي تحقق اين هدف آيا نيازمند 
قانونگ�ذاري و تغيير فرآيندها هس�تيم يا با 
همين ابزار موجود مي شود آن را محقق نمود. 
در واقع چه كار مي شود كرد كه ما در كنار اين 
مجلس موجود 2۹۰ نفري دوازدهم يك مجلس 
بزرگ تر به صورت غير رس�مي داشته باشيم 
كه جمع سپاري قانونگذاري را انجام و به اين 

نمايندگان مجلس مشورت دهد؟
 دغدغه ش��ما دغدغه درستي اس��ت. حضور نخبگان در 
مجلس يك اثر مس��تقيم دارد كه نماينده و نقش آفرين 
ش��دن در تصميم گيري و قانونگذاري است. يك اثر غير 
مس��تقيم هم دارد كه وقتي تصميم گيري ها نخبگاني و 
با رويكردهاي تخصصي و درس��ت تري صورت مي گيرد، 
فضاي عمومي جامع��ه و فضاي كس��ب و كار اقتصادي 
و اجتماعي كش��ور هم تحت تأثير ق��رار مي گيرد و خود 

اين اميدآفريني گسترده تري را در عرصه عمومي ايجاد 
مي كند و موجب مي ش��ود نخب��گان در حوزه هاي ديگر 
مشاركت كنند. اين اثر غير مس��تقيم است، يعني ما در 
تصميم گيري ها و تصميم سازي هاي دانش بنيان، فضاي 
عمومي جامعه را براي مشاركت حداكثري نخبگان بيشتر 
كنيم. اما اين دغدغه كه بتوانيم در خود قانونگذاري غير از 
نمايندگي، ظرفيت هاي ديگري براي حضور و مشاركت 
نخبگان ايجاد كنيم، دغدغه مركز پژوهش ها هم بوده است 
كه در اين زمينه مي توان از نوآوري هاي اجتماعي س��ود 
جس��ت. در حال حاضر مي گويند نوآوري هاي اجتماعي 
حتي رابطه بين م��ردم و حاكميت را هم جابه جا مي كند 
و تحت تأثير قرار مي دهد. انواع س��كوهاي جمع سپاري 
مبتني بر ظرفيت هاي نوآوري اجتماعي مي تواند در اين 
خصوص شكل بگيرد. شبكه هاي اجتماعي و سامانه هاي 
جمع سپاري موضوعات مهمي هستند كه مي توان از آنها 
بهره گرفت. مركز پژوهش ها هم س��امانه جمع س��پاري 
را راه اندازي كرده اس��ت و براي برنامه هفتم توس��عه  هم 
سامانه را فعال و نزديك به ۴۵۰ پيشنهاد از اساتيد دانشگاه 

دريافت كرديم. 
مخاطبان اين سامانه چه كساني بودند؟

 عمومي بود. ما برنامه را بارگ��ذاري كرديم و هركس هر 
پيشنهادي داشت مي توانست نظرش را وارد سامانه كند. 

شايد بسياري از اساتيد ندانند چنين سامانه اي 
وجود دارد. برنامه شما براي تعامل با دانشگاه ها 
و ارتباط گيري با آنها براي اطلاع رس�اني در 

رابطه با چنين سامانه اي چيست؟
 مجلس هم اين س��امانه را دارد. مثلًا براي لايحه عفاف و 
حجاب از طريق اين سامانه نظرخواهي كرد. يا مجلس يك 
پارلمان مجازي دارد كه هر كس مي تواند عضو اين پارلمان 
مجازي شود. ما هم در مركز پژوهش ها سامانه جمع سپاري 
داريم. در كنار اين يكي از ايراداتي كه در دوره هاي قبل به 
مركز پژوهش ها گرفته مي شد اين بود كه مركز پژوهش ها 
با اس��تفاده از پژوهش��گراني كه در تهران ساكن هستند 
كار مي كند. چرا نبايد از اساتيد كشور و صاحبنظران در 
شهرستان ها استفاده شود؟ در اين زمينه ما انديشكده هاي 
حكمراني و قانونگذاري استان ها را راه اندازي كرديم. در 
حال حاضر ۱۶- ۱۵ انديشكده راه اندازي شده و بقيه هم 
در دست راه اندازي است. اين كار با مشاركت سه دانشگاه 
استان است و س��اختار اداري نيست كه س��اختار مركز 
پژوهش ها را بزرگ تر كند بلكه يك شبكه سازي اجتماعي 

با مشاركت دانشگاه هاي استان است. 
چ�ه دانش�گاه هايي در اي�ن انديش�كده ها 

مشاركت دارند؟
 يك دانشگاه از دانشگاه هاي زيرمجموعه وزارت علوم، يك 
دانش��گاه از زير مجموعه وزارت بهداشت و يك دانشگاه 
آزاد سه ضلع كار ش��ده اند و هر كدام از آنها يك نماينده 
در شوراي علمي انديش��كده دارند. مركز پژوهش ها هم 
يك نماينده دارد و فضايي هم از دانشگاه ها به اين شركت 
اختصاص يافته است. راه اندازي اين انديشكده ها براي آن 
است كه در موضوعات مهم به ويژه آنهايي كه نيازمند برش 
استاني است و بودجه مي خواهد بتوانيم برنامه ريزي داشته 
باشيم. به طور نمونه برنامه هفتم با برش استاني، آمايش 

سرزميني با برش استاني و حتي قوانين منطقه اي. 
 ما بايد قوانين منطقه اي را هم راه و هم جا بيندازيم. قرار 
نيست همه قوانين ملي تصويب ش��ود. گاهي براي يك 
منطقه خاص نيازمند قوانين خاص هستيم. اينها چيزهايي 
است كه ما در انديشكده هاي اس��تاني براي ايجاد امكان 

اشتراك نظر اساتيد مختلف در نظر گرفته ايم. 
در واقع چون دانشگاه ها با شما مشاركت دارند 

اطلاع رساني هم انجام مي شود؟
 بله كاملًا همينطور است. سومين عاملي كه دشمن روي 
آن تمركز كرده، بحث پابرجايي ايران است. مثلاً به اشكال 
مختلف القا مي كنند كه شرايط زيست محيطي ايران به 
سمت خشكسالي و بي آبي و پريش��اني پابرجايي پيش 
مي رود. يا با اشكال مختلف و حركت هايي كه به طور نمونه 
در شاهچراغ يا جاهاي ديگر انجام مي دهند القاي فضاي 
ناامني ايجاد كنند و به دنبال آن هس��تند مردم را به اين 
نتيجه برسانند كه ايران جاي امني براي زيست نيست و 
مشكلات زيس��ت محيطي و ناامني در آن جدي است. 
گروهي از نخبگان مشكل ش��ان اين است كه مي گويند 
كسي از ما مسئله اي نمي خواهد كه حلش كنيم. بر همين 
اساس مي گويم تعريف نخبگان در چرخه پيشرفت كشور 
مهم است. ما بايد برای نخبگان سؤال مطرح  و آنها را در 
حكمراني كشور دخيل كنيم. در چنين شرايطي نخبگان 
در كش��ور باقي مي مانند. نخبه دوست دارد نقش آفرين 
باشد و ما بايد اين شرايط را برايش فراهم كنيم. بنابراين 
ايران پابرجا، ايران دانش بنيان و ايران فرهنگي محورهاي 

ايران آينده است. 
ايران فرهنگي و ايران تمدني ظرفيتي بس��يار بزرگ تر از 
ايران سياس��ي دارد. اين يكي از محورهايي اس��ت كه ما 
مي توانيم در برنامه ريزي براي ايران آينده روي آن تمركز 
كنيم. يكي از محورهاي ديگر ما بهره وري اجتماعي است. 
فرهنگ ايراني با بهره وري كلاسيك ارتباط برقرار نمي كند. 
صاحبنظران بهره وري در كش��ور ما معتقدند ما ايراني ها 
كارهاي جمعي را خيلي بهتر انجام مي دهيم. وقتي يك 
احساس تكليف جمعي به مردم ايران دست مي دهد، به 
ش��دت در صحنه حضور دارند و بهره وري به ش��دت بالا 
مي رود. شاهد مثال اين مس��ئله هم جهاد سازندگي در 
ابتداي انقلاب، دوران دفاع مقدس و كميته هاي انقلاب 
در اوايل انقلاب اس��ت كه همه اينها نشان مي دهد مردم 
هرجا احساس تكليف كنند حضور مي يابند. بنابراين ايران 
بهره ور با رويكرد بهره وري اجتماعي يكي از تصاويري است 
كه ما در آينده بايد روي آن توجه و تمركز كنيم. گسترش 
ارتباطات جمعي و حركات جمعي يكي از راه هاي موفقيت 

ايران در آينده خواهد بود. 

حكمراني دانش بنيان در گفت وگوي »جوان« با رئيس مركز پژوهش هاي مجلس 

نخبگاناگردرچرخهخدمتبهكشورتعريفشوند،مهاجرتنميكنند

يكي از تأكي�دات مقام معظم رهبري اين اس�ت كه نخب�گان را براي 
مديريت هاي آينده كش�ور آماده كنيد، ولي نخبگان كش�ور به ويژه 
نخبگان راهبردي كه مي توانند در دغدغه عمومي و اجتماعي ايفاي 
نقش كنند، هن�وز خيلي جدي گرفته نمي ش�وند. بايد عرصه را براي 
حضور نخبگان باز كنيم. اگر نخبگان در چرخه خدمت به كشور تعريف 
ش�وند، من بعيد مي دانم شرفش�ان اجازه دهد از كشور خارج شوند

حكمراني علمي بسيار پيچيده با متغيرهاي دروني و بيروني و پيچيدگي 
روابط هر كش�وري است. در نتيجه فهم چنين ش�رايطي و تحليل همه 
جانبه اين مسئله و هر تصميم گيري به عنوان يك سياست پيچيده است 
و در نظر گرفتن همه مؤلفه ها براي تصميم گيري يك كار دانشي سنگين 
مي طلبد. اين كار مي طلبد افراد نخبه و با توانمندي هاي ذهني بالا بيايند 
تا بتوانند تحليل درستي از شرايط داخلي و خارجي كشور داشته باشند

زهرا چيذري 
   گفت وگو

»ايران آينده«  دغدغه اي است كه براي يكايك ما ايرانيان وجود دارد و همه ما مي خواهيم در ساخت ايراني سربلند و سرفراز سهيم باشيم، اما در اين بين بهره گيري از ظرفيت 
نخبگان و حكمراني دانش بنيان يكي از مهم ترين رويكردهايي است كه مي تواند اميد و نشاط اجتماعي را به جامعه تزريق كند و تصوير كامل تري از ايران آينده بسازد. 
براي دستيابي به اين هدف هم لازم است نخبگان به ويژه نخبگان راهبردي را كه در حل مسائل و چالش هاي اجتماعي مي توانند نقش آفرين باشند در پازل حكمراني كشور 
گنجانده و از ظرفيت هاي اين گروه استفاده كنيم. دكتر بابك نگاهداري، رئيس مركز پژوهش هاي مجلس در ترسيم ايران آينده با تأكيد بر اهميت به كارگيري نخبگان براي 
حل مسئله و در نظام حكمراني معتقد است: »اگر نخبگان در چرخه خدمت به كشور تعريف شوند، من بعيد مي دانم شرف شان اجازه دهد از كشور خارج شوند.« چالش ها و 

برنامه هاي مركز پژوهش ها، حكمراني دانش بنيان و اهميت به كارگيري نخبگان در اين حكمراني موضوعاتي است كه درباره آن با دكتر نگاهداري به گفت وگو نشستيم. 
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